
Žijeme na malé obci, nikde nejsou 
vztahy rùžové a mnozí si tzv. vidí do 
talíøù. Nìkdo se kamarádí více s 
Karlem a nesnáší Josefa, jiný by za 
Josefa strèil ruku do ohnì a s Karlem 
se už mnoho let nezdraví. Na to 
bychom ale naèas mìli všichni 
zapomenout. Teï totiž vùbec nejde o 
sympatie èi antipatie. Jde o naši 
budoucnost, o naše dìti, vnouèata, o 
hodnotu našich nemovitostí. A v 
neposlední øadì o krásnou pøírodu, 
kvùli které se sem mnozí vracejí. 
V otázce geologických prùzkumù a 
následného budování úložištì 
radioaktivních odpadù bychom mìli 
uvažovat s chladnou hlavou. Každý 
sám pro sebe by si mìl odpovìdìt na 
otázku, zda skuteènì mu onen bakšiš 
v podobì tøí miliónù pro obec stojí za 
to, že se tímto zároveò budoucnost 
obce navždy zpeèetí.  Nikdo z nás 
pøece není hluchý, slepý, negra-
motný, všichni umíme poèítat. Proto 
b y c h o m  s e  n e m ì l i  n e c h á v a t  
obelhávat polopravdami, nebo do-
konce zcela lživými informacemi. V 
dobì internetu navíc pro mnohé lidi 
není problém si potøebné informace 
vyhledat bìhem nìkolika minut. Tak 
hledejme, pátrejme sami po kon-
krétních údajích a pak pojïme na 
veøejnou debatu, nebo na veøejné 
zasedání a tam tyto údaje srov-
návejme s tím, co nám nìkteøí po-
dávají na zlatém podnose a v 
rùžových barvách. Dnešní doba není 
jednoduchá, ale máme svobodu øíct 
hlasitì svùj názor. Nebuïme lhos-
tejní. Nenechávejme sebou mani-
pulovat. Nespokojme se s rolí obìt-
ního beránka za to, že i my využíváme 
elektøinu. O budoucnosti roz-
hodujeme dnes, v roce 2060 budou 
mít Lubeneètí jiné starosti. Pøeji jim 
(i nám), aby si v nedìli kladli otázku, 
zda vyrazí na houby na Bílý køíž, 
nebo radìji pøes les do Tisu do 
hospody…             Marcela Svejkovská

Obrázky z 
venkova

Jediná spravedlivá cesta 
vede přes referendum

Lokalita Èertovka nad Lubencem je pro svou pøírodní krásu èastým cílem výletù pro 
lidi z blízkého i vzdáleného okolí. Právì zde by mìlo být plánované úložištì, které by 
znamenalo zákaz vstupu. Velkým zásahem do krajiny by ale byly už prùzkumné vrty, 
které by se zde mìly zaèít provádìt již v nejbližších letech.             Foto: Libor Michalec

   Pro ty, kteøí se 
domnívají, že se 
toho nedožijí :
 dùlní díla se 
zaènou budovat 
nejpozdìji do roku 
2030! K prvním 
báòským pracím by 
mìlo dojít již po 
roce 2025, kdy  
SÚRAO 
pøedpokládá, že 
bude mít všechna 
potøebná povolení 
vèetnì povolení k 
hornické èinnosti 
pro zvláštní zásah 
do zemské kùry. 

Vážení a milí spoluobèané, 
nedávno jste mìli možnost dostat, 
nebo si vyžádat zdarma Zpravodaj 
obecního úøadu Lubenec. Dlouho 
jsem pøemýšlel, zda  mám reagovat. 
Po tom, co jsem byl mnohými lidmi 
vybízen, že si to pøece nemùžeme 
nechat líbit, jsem se rozhodl. 
Èlánkem pana starosty se jako nit táhne 
strach o jeho postavení. Píše o vyvo-
lávání hysterie. Pokud je informování 
druhých hysterií, pak se za ni nemohu 
stydìt. Vše se snaží svést na to, že je to 
pomsta za to, že musel „obèas nìkomu 
šlápnout na kuøí oko“. Píše: „ublížení 
jedinci pak dovedou strhnout šikovnými 
slovy a dobøe promyšlenými útoky 
mínìní vìtšiny.“ Veøejnì prohlašuji, že 
mi nemìl kdo šlápnout na kuøí oko a 
necítím se být ublíženým jedincem. 
Jsem velkým patriotem naší obce, a 
proto mi není lhostejné, co se tu teï 
dìje. Pan starosta je pøesvìdèen, že mi 
jde namísto o úložištì o „ovládnutí 
urèitých pozic a uspokojení urèitých 
ambicí.“ To je smìšné. Jsem velmi rád, 
že mezi nás zavítal pan senátor Chládek 
- jeden z mála, za kým je v senátu 
spousta práce vidìt. Jen ten, kdo je v 
totální nevìdomosti jej mùže napadat, 
že nic nedìlá a sbírá laciné body. Za 
panem Chládkem je vidìt snaha zách-
rany místního školství nebo zdravot-
nictví (dvì petice, které máte podepi-
sovat na obecním úøadì, jsou z jeho 
dílny) a je možná jedním z mála 
senátorù, který kdy za nás kopal.
Naopak jsme se dozvìdìli spoustu 
zajímavých skuteèností, které nám, aè 
bylo o nich veøejnì již jednáno, byly 
zámìrnì zamlèovány. Je nám pøedha-
zována hysterie, ale jak mám rozumìt 
poplašným zprávám o rozpoètu a 
tvrzení o 2 milionech korun volných pro 
investice, když podle slov pana starosty 
to bylo pøed nìkolika týdny nìco pøes 3 
miliony? Že by se tvoøil rozpoèet kaž-
dých 14 dní? Pan starosta píše, že není 
pravda, že byli dva zastupitelé ve støetu 
zájmu. Píše: „…uvádìné parcely ve 
stížnosti na MV ÈR nejsou ani v 
zájmovém území vrtaøù“. Bohužel, 
pane starosto, nenapadali jsme parcely 
v zájmovém území vrtaøù, ale parcely, 
které leží v místech možného vrchního 
areálu úložištì s tím, že k nìmu 
neodvratnì prùzkumné práce smìøují. 
Verdikt Ministerstva vnitra starosta zná 
a ten zní, že ke støetu zájmu došlo. Také 
nám ministerstvem bylo sdìleno, že 
byla obec pouèena a že ze zákona nesmí 
státní správa zasahovat do samosprávy, 
proto zmìnu usnesení nemohou vymá-
hat. 
Pan starosta všechny tyto dokumenty 
èetl, a pøesto lže. Oba dokumenty jsou 
pro zájemce k nahlédnutí u nás ve 
SKLOARTU. 

Pan starosta by, jak jindy øíká „pe-
nízky“, použil na kdeco, pokud by je od 
SÚRAO dostal (tady vidím já laciné 
volební body). Za tøi roky by dostal 
nìjakých 10 milionù korun. Nebylo by 
však lepší pracovat na tom, aby po-
dobné, by� menší peníze, do rozpoètu 
pøicházely pravidelnì? Nemohu nevz-
pomenout firmu TRIMA, která tu dnes 
mohla zamìstnávat nìjakou desítku 
zamìstnancù. Je dost èinností, které 
vykonávají cizí firmy, pøesto, že totéž 
umìjí místní lépe a možná lacinìji. 
Urèitì v pøípadì zapoèítání daní vrá-
cených z rozpoètu. Místo toho je lepší 
vyhrožovat zvýšením daní z nemo-
vitostí a podobnì. Musím èíst v tomto 
zpravodaji spoustu nepravd a zlostí, ale 
nechápu… PROÈ NEMÙŽE OBEC 
Z R U Š I T  P R O B L E M A T I C K É  
USNESENÍ, VRÁTIT SE DO BODU 
NULA A V KLIDU SI ROZVY-
KLÁDAT,  CO BY BYLO LEPŠÍ.  
Pøece by nebylo problémem se k us-
nesení vrátit, pokud se ukáže, že je to 
tak lepší. Jak se však zdá, je za tím asi 
nìco jiného, než dobrý úmysl. Pan 
starosta chce pro obec údajnì to 
nejlepší, ale o tom, co to je, se nejdøíve 
zásadnì poradí se SÚRAO a pak dle 
jejich instrukcí jedná. Alespoò o tom 
vypovídá jeho vlastní elektronická 
pošta, která nám byla zaslána na náš e-
mail. Rozhodnì to není normální cho-
vání. V této souvislosti se ještì pozas-
tavím nad tím, jak je možné, že již v 
plánu èinnosti SÚRAO ze sklonku roku 
2010 se najednou objevuje, že dvì obce 
Lubenec a Blatno s prùzkumem sou-
hlasí. Pan starosta prohlásil, že to 
vychází  z rozhodnutí našeho zastu-
pitelstva z roku 2008. Jenže zcela stejné 
usnesení mìly i ostatní obce jako Tis a 
Žihle, ale ti se tam neobjevují. Tak jaký 
rozdíl mezi zmínìnými obcemi ještì v 
roce 2010 nastal? 
Naposledy k èlánku pana starosty. 
Odstrašuje, aby si lidi dávali pozor, jaké 
archy podepisují. Nejprve jsme ini-
ciovali petici proti geologickému prùz-
kumu. Protože se nám pan starosta 
vysmál, že má 1500 volièù a zde bylo jen 
cca 320 podpisù s trvalým bydlištìm v 
této obci, usoudili jsme, že jediná cesta 
ke spravedlivému dalšímu vývoji vede 
pøes referendum. Pan starosta dnes 
tvrdí, jak referendum chtìl dìlat, ale 
vždy mluvil buï o referendu anebo, a to 
èastìji, o anketì, jejíž výsledky by byly 
nezávazné. Po studiu zákonù se uká-
zalo, že staèí, aby se opìt poradil se 
SÚRAO, jak je jeho zvykem, vyhlásil 
referendum, zadal špatnou otázku, 
jako napøíklad jestli zde chceme úlo-
žištì jaderného odpadu a výsledkem by 
bylo neplatné referendum. 
Podpisové archy, které jste v minulých 
dnech podepisovali, se právì týkaly 

možnosti vyhlášení referenda, a jsou u 
nás k nahlédnutí též kdykoliv. 
Chceme podìkovat všem, co nám svým 
podpisem pøispìli k možnosti vyhlásit 
referendum a omluvit se tìm, jimž jsme 
slíbili, že za nimi pro podpis dojdeme a 
nakonec jsme nedorazili. 
Zároveò se omlouváme tìm, u nichž 
jsme vùbec nebyli. Dùležité je, abyste se 
všichni vy, co chcete v této otázce nìco 
ovlivnit, pøišli v referendu vyjádøit. 

                     
 

      Richard Kanta

Vážení ètenáøi, tiskovina, kterou držíte v ruce, je vìnovaná vìcem okolo 
plánovaného hlubinného úložištì jaderného odpadu. A proè název Nahlas z 
Lubenecka? Protože v záplavì všech tìch barev na køídových papírech jakoby hlas 
Lubeneckých zanikal. Jakoby se vytrácela podstata vìci a zdravý rozum. Starosta 
za podpory èásti zastupitelstva vychází neobvykle vstøíc novým návštìvníkùm 
obce, jaderným poslùm, kterým se náš domov zamlouvá jako ideální místo pro 
jaderné smetištì. V nìm by mìl být jaderný odpad izolován od okolí, než pøestane 
být nebezpeèný, tedy po dobu 10 tisíc až 100 tisíc let. Tìžko nalézt èasové srovnání. 
Prý nìkdy pøed 10 tisíci lety skonèila poslední doba ledová. Dvì tisíciletí nazpìt 
zaèíná psát své dìjiny køes�anství. Pøed ètyømi sty lety byla Zemì ještì placatá. V 
takovém srovnání pak všechny ty sliby, jak to tady bude desítky tisíc let bezpeèné, 
nemùžou být nièím víc, než jen projevem dobøe zaplacené zamìstnanecké 
poslušnosti. Bylo by s podivem, kdyby se na tyhle sliby nìkdo nachytal. Nìkdo v 
požadované funkci a navíc v nìkteré z obcí ve vytipovaných lokalitách. Nìkdo, kdo 
by byl ochotný o vybudování jaderného smetištì pod svými okny vážnì uvažovat. 
Samozøejmì, že nikdo takový nebyl. Ani jinde, ani v Lubenci. Starosta to tehdy 
vyjádøil úplnì pøesnì: „Nejsme tak krátkozrací, abychom za jadernou skládkou 
vidìli peníze, které by tím obec mohla získat. Teï bychom sice mìli opravené 
silnice, ale generace po nás by nám pìknì podìkovaly. Jak už by tady to úložištì 
jednou bylo, urèitì by se rozšiøovalo. Dopadlo by to jako s celým severem Èech. 
Zahájila se tìžba a pak už se hrabalo všechno.” (Bohumil Peterka, deník Právo, 
29. dubna 2003). Nevím, jestli od té chvíle došlo k zásahu shùry a následnému 
konvertování z jedné víry na jinou, èi jen k zásahu moci pozemské. Jisté je, že 
lubenecký starosta od doby, co má ty nové kamarády, je jako vymìnìný. Když 
máme vedení obce s takto (ne)stabilními názory, není radno už èekat na nic a 
odpovìdnost vzít do vlastních rukou. Pøeji vám hodnì zdravého rozumu a odvahy 
pøi rozhodování v referendu.  
                                                                                                                            Pavel Pavlík
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Nìkdo si možná myslí, že všechno 
na svìtì se dá pøepoèítat na 
peníze. Tøeba se i rád projde úvo-
zem dolù ke Struhaøskému poto-
ku, dá pozor, aby nezašlápl chrá-
nìnou sasanku, napije se z jed-
noho z pramenù, cestou kolem 
kamenného moøe smìrem na 
Èertovku zahlédne muflona a 
kochá se krásami málo narušené 
krajiny – „to není kraj, to je 
zahrádka“, sebere petku zaho-
zenou nedbalými turisty a výhled 
z Bílého køíže èi Lišèích skal ho 
doslova okouzlí. Ale peníze jsou 
peníze.
Budete se možná divit, ale i míra 
poškození krajiny se dá na peníze 
pøepoèítat. Docent Seják, odborník na 
životní prostøedí, který se právì dopady 
staveb na krajinu zabývá,  spoèítal 
ztrátu na životním prostøedí v pøípadì 
výstavby úložištì jaderného dopadu 
pro lokalitu Èertovka na 730 milionù 
roènì.
***
Pomineme-li fakt, že podle zákona stát 
vyplatí obcím kompenzace už za 
geologický prùzkum, i kdyby jej pro-
vedl bez pøedbìžného souhlasu. A 
pomineme-li fakt, že probìhne-li geo-
logický prùzkum se souhlasem obce, 
nebude už se stát obtìžovat horko tìžko 
dobývat souhlas jinde (zvláš� když už 
investovalo 200 milionù do prùzkumu) 
a úložištì tu nejspíš postaví. A do tøetice 
pomineme-li fakt, že už samotný 
geologický prùzkum krajinu znaènì 
poškodí, pojïme se zamyslet nad 
pravdìpodobností užitku pøípadného 
úložištì pro obec, respektive nad 
tvrzeními pana starosty a nìkterých 
zastupitelù i obèanù, co všechno nám 
mùže úložištì pøinést:
***
Úložištì pøinese oživení ekonomické a 
kompenzace už v okamžiku prùzkumu 
3 mil roènì do obecního rozpoètu. Je to 
sice hezké, kdo vám dá jen tak 3 
miliony, dneska, když nejsou peníze 
nikde. Ale jenom tak pro pøedstavu – za 
3 miliony postavíte tak možná chodník, 
tìžko sportovní halu èi obecní kou-
palištì, jehož realizace vedle rybníka ve 

stínu pod kopcem je mimochodem 
nesmyslná. A já se ptám: Stojí chodník 
se zámkovou dlažbou za to, že na 
Èertovku pøes kamenné moøe už si 
nikdy nevyjdete?
***
Úložištì prý pøinese pracovní pøí-
ležitosti. To zní také hezky v dobì, kdy z 

Lubence odešly dvì velké továrny.  Ale 
kolik z vás je tady jaderných fyzikù, 
geologù, specialistù na ostrahu èi 
špièkových managerù? Prùzkum i 
stavbu pak budou provádìt velké firmy, 
které mají své zamìstnance, možná 
sem tam nìkoho pøiberou a pár z nich si 
pøijde koupit do Lubence svaèinu. A já 
se ptám: Co udìlala obec pro vytváøení 
nových pracovních míst? Proè tu na-
pøíklad není plocha (tøeba smìrem na 
Libkovice nebo Podboøany) pro výs-
tavbu prùmyslové zóny jako u Podbo-
øan, proè musela z obce odejít støednì 
velká firma Trima, když žádala o 
prostory na své podnikání v Lubenci?
***
Úložištì prý pøiláká mladé a vzdìlané 
lidi a oživí se tak život v obci a pøibydou 
žáci ve škole. To je myslím také dost 
naivní, že by se všichni, kdo budou 
pracovat na prùzkumech, výstavbì a 
provozu úložištì stìhovali s celými 
rodinami do Lubence, když to mají do 
Prahy autem nìco málo pøes hodinu. 
Naopak se ozývají hlasy napøíklad z 

Chyše, že když tu bude úložištì, budou 
jejich dìti radìji dojíždìt do školy do 
Žlutic, pøestože jsou v Lubenci velmi 
spokojené. To sice nemùžeme vìdìt a 
je to hudba budoucnosti, ale jisté je, že 
vìdomí blízkosti úložištì jaderného 
odpadu psychologicky pøíliš pozitivnì 
nepùsobí.
***
A koneènì úložištì prý pøinese lepší 
dopravní obslužnost a možná koneènì 
dlouho slibovaný obchvat na R6. To 
zøejmì ano. Ale budou po té nové 
silnici jezdit nákladní auta s mate-
riálem, vrtné soupravy a kamiony s 
kontejnery s jaderným odpadem. 
Samotné uložení bude nejspíš opravdu 
bezpeèné (i když i nejpreciznìjším 
národùm na svìtì se úplnì nedaøí – 
Japoncùm unikla radioaktivní voda z 
Fukušimi a Nìmcùm zaèalo prosa-
kovat budované úložištì v solném dole 
Gorleben) – velké riziko pøináší právì 
doprava a pøekládání kontejnerù. Jsou 
sice testované, že vydrží i náraz hava-
rovaného èi sestøeleného letadla, ale 
100 % bezpeènost vám nezaruèí nikdo. 
A to nemluvím o tom, že právì takové 
místo mùže být potencionálním cílem 
teroristických útokù.

***
No, nejsem sice úèetní, ale když si 
prostým selským rozumem spoèítám 
stranu má dáti/dal, vychází mi jasné 
NE jak geologickým prùzkumùm, tak 
samotnému úložišti. A co vám?
                                           Jana Michalcová

„No, nejsem sice 
úèetní, ale když si 
prostým selským 
rozumem spoèítám 
stranu má dáti/dal, 
vychází mi jasné NE 
jak geologickým 
prùzkumùm, tak 
samotnému 
úložišti. A co vám?”

Takhle vypadají Lišèí skály po cestì k Bílému køíži nyní. Mùže se ale stát, že za pár 
let na tomto místì bude ostnatý drát  a výstražná cedule tohoto typu:

Nikdo nám neøekl, že v pøípadì, že 
bude v naší lokalitì proveden geo-
logický prùzkum, vystavujeme naši 
obec vysokému riziku, že zde bude 
vybudováno hlubinné úložištì. Ta 
pravdìpodobnost se blíží jistotì, 
protože v situaci, kdy žádná z lokalit 
vytipovaných SÚRAO nedá souhlas s 
vybudováním hlubinného úložištì, se 
Èeská republika dostane vzhledem 
ke svým mezinárodním i vnitro-
státním závazkùm do situace, kdy jí 
nezbude nic jiného než vyhlásit stav 
ohrožení z dùvodu ohrožení jaderné 
bezpeènosti ÈR. 
Pokud bude geologický prùzkum pro-
veden pouze v jedné lokalitì – té naší - a 
pokud výsledky prùzkumu budou pro 
vybudování úložištì pøíznivé, snadno si 
dosadíte do rovnice onu jednu nez-
námou. Pak vám vyjde výsledek - 
lokalita, kde bude hlubinné úložištì 
vybudováno. Starosta Bohumil Peterka 
nás neustále ubezpeèuje tvrzením, že 
bude se SÚRAO podepsána smlouva s 
takovými podmínkami, které nám za-
jistí, že zde pøes nesouhlas obce úložištì 
vybudováno nebude. Na to musím 
reagovat, nebo� v pøípadì ohrožení 
jaderné bezpeènosti bude tato smlouva 
se všemi svými podmínkami pouhým 
cárem papíru, protože za stavu ohro-
žení nikdo nièí souhlas nepotøebuje a 
dojde k vyvlastnìní, které se øídí 
zákonem o zajištìní bezpeènosti ÈR (è. 
222/1999 Sb.). Celé vyvlastnìní se 
koná v tzv. zkráceném øízení, kdy trvá 
pouhý týden, pøièemž odvolání nemá 
odkladný úèinek. 
Nìkteøí z našich obèanù jsou skeptiky a 
tvrdí, že nám to sem stejnì dají, že už je 
to „nahoøe“ dávno rozhodnuto, a proto 
bychom byli hloupí, kdybychom z toho 
aspoò nìco nemìli. S tím zásadnì 
nesouhlasím, protože SÚRAO tvrdí, že 
mocensky nic rozhodovat nechtìjí, že 
chtìjí jít cestou konsensu a poøád je 
jednou z vhodných vytipovaných lokalit 
vojenský újezd Boletice. Na veøejné 

diskuzi se zástupci SÚRAO 27. 3. 2012 
zaznìlo (RNDr. Slovák), že tam také 
žijí lidé, že to není neobydlená oblast. 
Ano, také tam žijí lidé, také tam nechtìjí 
úložištì, ale na druhou stranu tam žijí 
tito lidé již desítky let ve zvláštním 
režimu vojenských újezdù, jejich práva 
a povinnosti upravuje již zmínìný 
zákon o zajiš�ování obrany ÈR a tito 
lidé tam celé roky žijí s rizikem, že je stát 
mùže kdykoli ve veøejném zájmu vy-

stìhovat (viz § 30 - § 34 z. è. 222/1999 
Sb.). Další možnou lokalitou je Kraví 
hora, kde jsou místní již roky sžiti s 
uranovým dolem a s vybudováním 
hlubinného úložištì se zdají být smí-
øeni. Hlavním dùvod, pro který nemohu 
názor skeptikù pøijmout je, že o žádné 
kompenzace obec pøijít nemùže ani v 
pøípadì, že nakonec rozhodnou o nás 
bez nás, nebo� kompenzace, kterými se 
ohání pan starosta nejsou podmínìny 
souhlasem obce s provedením prùz-
kumù, ale rozhodnutím Ministerstva 
životního prostøedí o stanovení prùz-
kumného území. 
Takže i v pøípadì, pro mnohé z nás 
nepøijatelném, kdy by naše lokalita byla 
vybrána a rozhodli proti naší vùli o 
vybudování úložištì zde, bude úložišti 
pøedcházet geologický prùzkum a naše 
obec kompenzace vyplaceny dostane. 
Kompenzace jsou totiž vázány na 

podmínku, že se proti rozhodnutí Mi-
nisterstva životního prostøedí o sta-
novení prùzkumného území nepodá 
žaloba, která by za stavu ohrožení 
stejnì postrádala smysl.
Proè se pan starosta radìji nesnaží 
ochránit vlastníky nemovitostí v lo-
kalitì, pro pøípad, že by zde nakonec 
úložištì opravdu bylo „shora“ na-
øízeno?
Není nereálné ani nezákonné, aby pro 
tento pøípad bylo smluvnì sjednáno 
pøedkupní právo státu. Napøíklad za 
podmínky, že lidé budou chtít obec 
opustit a nepodaøí se jim øeknìme do 
pùl roku prodat svou nemovitost, stát 
jejich nemovitost odkoupí za tržní cenu 
obvyklou ve srovnatelném regionu bez 
úložištì. 
Všichni jsme slyšeli na veøejné diskusi 
se zástupci SÚRAO, že oèekávají 
stejné, ne-li vyšší ceny nemovitostí v 
lokalitì u úložištì, nemìl by to tedy pro 
stát být problém. Navíc neustále apelují 
na obèanskou odpovìdnost, tohle by 
byla pouze odpovídající protihodnota. 
Pro mì osobnì je naprosto nepøijatelné 
vzdávat naší lokalitu a hlavnì bu-
doucnost bez boje. 
Šanci, že úložištì stát nakonec vy-
buduje tam, kde to bude znamenat 
nejmenší odpor a nejmenší škodu na 
životním prostøedí, je velká. SÚRAO je 
pøece transparentní a otevøená spole-
ènost, která se nebrání dialogu a chce jít 
cestou dohody, jak stále zdùrazòují. 
Nebuïme lhostejní, máme jen jednu 
šanci vybudování úložištì zabránit a to 
cestou nepovolení geologického prùz-
kumu. 
Ta šance se nebude opakovat. Pojïme k 
referendu, vyjádøeme svùj názor a 
zavažme své zastupitelstvo i zas-
tupitelstva pøíští. Odpovìzme: ANO 
zastupitelstvo a pane starosto, máte 
všemi zákonnými prostøedky zabránit 
provedení geologického prùzkumu 
pøedcházejícího vybudování hlubin-
ného úložištì.            Renata Michalcová

 Pojïme k referendu, 
vyjádøeme svùj názor a 
zavažme zastupitelstvo 
i zastupitelstva pøíští. 
Odpovìzme ANO, máte 
všemi zákonnými 
prostøedky zabránit 
provedení geologického 
prùzkumu   

Nejsme souèástí Lubence vìru dlouho. 
By� tady už pár let stavíme a žijeme, 
jsme pøeci jen tak trochu stranou a v 
zásadì nám to vždy vyhovovalo. 
Okolnosti minulých týdnù nás však 
vytáhly z našich bìžných starostí a 
„lubenecký svìt“ jsme zaèali krok za 
krokem pomalu objevovat. 
A na co jsme pøišli?
1. Vìtšina lidí má naštìstí v otázce 
hlubinného úložištì jasno - „nechce-
me.“ Pod vlivem nedostatku informací 
a èásteènì i nezájmu však neøekli 
vèasné NE prùzkumným pracím. NE, 
které provolávají v posledních týdnech, 
je však zatím pouze výkøikem z nìmých 
úst. Výkøikem, který nikdo nechce 
vyslechnout….
2.   Sami zastupitelé, a� již hlasovali o 
dané otázce jakkoliv, neèekali, že se tím 
chod obce obrátí vzhùru nohama. Jak 
jsme mìli šanci poznat, tak i mezi 
zastupiteli je pár správných lidí, kteøí 
(a� již hlasovali jakkoliv) to myslí a 
vždy mysleli s obcí dobøe. 
3.  Obecní politika v Lubenci zdá se 
nám být ne moc „týmovým sportem“. 
Pøipadá nám to spíš jako ryze 
individuální hra jednoho hráèe, který si 
nebere servítky, pøekážky nepøeskakuje 
a pro své vítìzství obìtuje cokoliv a 
kohokoliv. Ano, myslíme tím pana 

starostu. Z toho, co jsme se dozvìdìli, 
víme, že za dobu své „vlády“ udìlal pro 
obec a pro místní spoustu dobrého. 
Víme však i o spoustì kopancù, 
pøešlapù a manipulací, za které by byl 
normální hráè již dávno diskva-
lifikován. Tento náš poznatek sice 
trochu vyboèuje z „jaderné tematiky“, 
ale možná s ní souvisí víc, než si 
myslíme. 
4. Doposud jsme zde neznali témìø 
nikoho. Teï, díky bouølivým událostem 
posledních týdnù, mùžeme øíct, že zde 
známe pár perfektních lidí, kteøí se 
nebojí vyjádøit svùj názor a hlavnì mají 
rozum a srdce na tom správném místì. 
Z veøejných setkání, která se konala v 
kulturním domì, mùžeme naštìstí 
usuzovat, že takových lidí je zde 
mnohem víc, než jsme si kdy pøedtím 
dokázali pøedstavit.  
5. Pøed pár dny jsme také pøišli na to, 
že máme v Praze pár nevìstincù.  
Škoda jen, že jsme se to museli doz-
vìdìt až z Lubence. 
Nezbývá nám než se pousmát a 
zamyslet nad tím, proè se nìkdo snaží 
odvést pozornost od toho, co se tady 
dìje. 
Vìøíme ve zdravý rozum a v lidskou 
sílu. Díky vám všem, kteøí vìøíte a 
bojujete s námi.                Eva Èechurová

Očima nového „občánka“
ze zámku Struhaře

 Vyzýváme všechny, 
kterým není lhostejný 
osud tohoto kraje, aby 
pøišli k referendu, a to 
a� zde úložištì chtìjí 
nebo nechtìjí.

Dìkujeme všem za podpis na listinì, 
požadující referendum. Všechny zá-
konné podmínky byly splnìny a obec-
ní úøad je povinen referendum vyhlá-
sit na nejbližším zasedání zastu-
pitelstva. Podle starosty Peterky to 
bude v polovinì èervna:„Referen-
dum bude  asi nìjaký pátek v èase od 8 
do 20 hodin, aby se stihli lidi vrátit z 
práce a studenti ze školy a mohl 
hlasovat každý, kdo chce,“ øekl Peter-
ka pro Region Podboøanska. Pøipo-
mínáme, že otázka je z právních dù-
vodù formulována tak, že pokud 
úložištì nechcete, musíte zaškrtnout 

 ANO.

Petice, kterou lubeneètí obèané 
protestovali proti souhlasu zas-
tupitelstva s prùzkumnými pra-
cemi k úložišti, má již více než 
500 podpisù. Pøípadní další 
zájemci se mohou pøijít pode-
psat do obchodu Skloart. 

Petice pokračuje

Referendum 
bude v pátek



STRANA 3NAHLAS Z LUBENECKA

Jaderné úložiště nemusí být nutně v žule

Pan B. Øeøicha patøí k tìm bystrým 
lidem, kteøí správnì pochopili, že 
povolení geologického prùzkumu 
prakticky znamená i povolení výs-
tavby úložištì jaderného odpadu. V 
jeho technicko-filozofické úvaze uve-
øejnìné ve Zpravodaji Obecního úøa-
du Lubenec è. 4/2012 je mnoho 
zajímavých postøehù.  S nìkterými 
souhlasit mohu, s nìkterými nikoliv. 
Každý má ale právo na vlastní názor a 
pohled na vìc, proto bych normálnì na 
tento èlánek nereagoval. K reakci mì 
pøimìl poslední odstavec, ve kterém 
autor tvrdí, že v tak strategické otázce, 
jakou je výstavba jaderného úložištì, by 
lidé nemìli rozhodovat v referendech, 
vyjadøovat by se mìli odborníci…pokud 
by všechny lokality prùzkum (a tím i 
výstavbu úložištì) odmítly, pak prý by 
se zbytek spoleènosti stal rukojmím té 
menšiny… K tomu už se vyjádøit z 
hlediska své profese musím.
Pokud kdokoliv, jedinec, firma, stát má 
jakýkoli projekt a chce nìco vytvoøit èi 
vybudovat, tak jedním z hlavních 
kritérií  je ekonomická stránka daného 
projektu. Ekonomika a finance hýbou 
svìtem, a tak finanènì nároèný projekt, 

jakým úložištì jaderného odpadu 
bezesporu je, se tímto kritériem øídí 
možná ještì více.
 Z geologického hlediska je míst pro 
vybudování hlubinného úložištì v naší 
republice podstatnì více než tìch stále 
zmiòovaných šest, sedm èi jedenáct. 
Hlubinné úložištì totiž nemusí být 
umístìno zásadnì jen v žulovém ma-
sivu. Mùže být i v jiných horni-ových 
komplexech, dokonce i v sedimen-
tárních horninách (napø. v Nìmecku se 
buduje v bývalém solném dole). 
Není pravda, že úložištì nemùže být 
pod vytìženým uhelným lomem z 
dùvodù narušení hornin velkostroji, jak 
nám tvrdil pan RNDr. Slovák na pos-
lední veøejné debatì. 
Hlubinné úložištì je projektováno v 
hloubkách kolem 500 m a sedimentární 
výplò hnìdouhelných pánví dosahuje 
hloubek kolem 200 až 250 m! Pod touto 
výplní jsou horniny pevné, nepostižené 
tìžbou. 
Naši odborníci pøes ukládání jaderného 
odpadu mají velký vzor v zemích jako je 
Finsko a Švédsko. Zde se úložištì 
budují v žulových masívech. V jiné 
horninì se ani budovat nemohou, nebo� 

se tam jiná hornina prakticky nevy-
skytuje.  A tak se i u nás v Èeské 
republice hned na zaèátku vyhledávání 
vhodných lokalit rozhodlo, že se 

úložištì vybuduje v žulovém masívu. Již 
zde rozhodovalo kritérium eko-
nomické. Chodby v žule se nemusí 
opatøovat výztuží, žulové masívy jsou 

kompaktní a homogenní a nepøed-
pokládají se zde zvodnìlé polohy. Tím 
se samozøejmì podstatnì zredukoval 
poèet vhodných míst a nakonec bylo 
vybráno šest lokalit na žulových 
horninách.
V souèasné fázi výbìru lokality se znovu 
rozhoduje na základì dùležitého 
ekonomického kritéria. Vše musí být co 
nejlevnìjší. Lokalita musí mít železnici, 
musí mít vhodné silnice, elektøinu, 
vodovod, plynovod, urèité sociální 
zázemí. To jsou nyní nejdùležitìjší 
kritéria výbìru! V každé jiné lokalitì, 
napø. v neobydleném vojenském pros-
toru, by se výstavba úložištì deseti-
násobnì prodražila!
Takže pane Øeøicho a ostatní, kteøí si 
myslíte, že je naší povinností problém s 
ukládáním jaderného odpadu vzít na 
svá bedra. Není pravda, že pokud 
všichni z vytipovaných lokalit øeknou 

NE prùzkumùm a úložišti, vznikne 
jakási patová situace. Stát, respektive 
odborníci si poradí. Vše je øešitelné a je 
tu skuteènì ještì mnoho rùzných 
variant.  Bohužel to ale nebude cesta 
nejlevnìjší. 
A na závìr. Pan Øeøicha si myslí, že už se 
výstavby úložištì nedožije. Já ho mohu 
ujistit, že se prvních odstøelù v žule a 
budování vstupní štoly urèitì dožije. 
Po vyhodnocení geologického prùz-
kumu a získání patøièných povolení o 
dobývacím prostoru od báòského 
úøadu, zaène fáze tzv. podrobného 
tìžebního prùzkumu, jehož úkolem 
bude prozkoumat masiv ještì pod-
robnìji a zevnitø. To znamená z vy-
ražených štol, které pøedstavitelé 
SÚRAO nazývají po vzoru svých fin-
ských a švédských kolegù podzemní 
laboratoøí a jejichž fotografie známe z 
novin.                                     Jiøí Svejkovský

Není pravda, že 
pokud všichni z 

vytipovaných lokalit 
øeknou NE 

prùzkumùm a 
úložišti, vznikne 

jakási patová 
situace. Stát, 

respektive 
odborníci si poradí. 

I. KOPNÉ PRÁCE 
Kopané sondy - 2500 bìžných metrù 
strojnì hloubených rýh o prùmìrné 
hloubce 2 m a délce 2 m, to je cca 625 ks 
sond 
 -rozmístìní sond v pravidelné síti po 
200 m v celé ploše prùzkumného území 
(les)
- bude provedena dokumentace rýh a 
odbìr vzorkù na geochemii, geotech-
niku atd.
-doba realizace kopných prací: cca 3 
mìsíce pøi kontinuálním prùbìhu prací
II. VRTNÉ PRÁCE
Mapovací vrty – cca 50 ks vrtù do 
hloubky 15 m s cílem získat podrobnìjší 
charakteristiku svrchní èásti masivu, 
nìkteré vrty budou sloužit jako hydro-
geologické monitorovací (25ks). Ty 
budou vystrojeny pažnicemi a filtry a 
bude v nich sledována úroveò hladiny 
podzemní vody, budou opatøeny uza-
víratelným krytem se signalizaèní tyèí
-rozmístìní vrtù v pravidelné síti v 
prùzkumném území (les)
-zpùsob vrtání: rotaèní s výplachem, 
souprava na podvozku nákladního auta
- odbìr vzorkù vrtného jádra na geo-
chemii, geotechniku, èerpací zkoušky, 
monitoring hladiny   podzemní vody, 
atd.
-nutnost budování pøíjezdových cest
-doba realizace mapovacích vrtù: cca 3 
mìsíce 
Jádrové vrty do hloubky 100 a 300 m – 
cca 20 ks vrtù, z toho 10 ks do hloubky 
100 m a 10 ks do hloubky 300 m s cílem 
získání informací o hlubších èástech 
masívu.
-rozmístìní vrtù v pravidelné síti v 
prùzkumném území (les)

-vrty budou mít rùzné využití, pro 
hydrogeologická mìøení, geochemická 
i geotechnická mìøení
-odbìr vzorkù na geochemii, geo-
techniku, karotážní mìøení, èerpací 
zkoušky, monitoring, atd.
-zpùsob vrtání: strojní jádrové vrty s 
technologií wire-line s použitím vod-
ního nebo polymerového   výplachu
-nutnost vybudování pøíjezdových 
komunikací, manipulaèního prostoru v 
okolí vrtu a prostoru na náøadí, ma-
teriál, vanu na míchání výplachu, die-
sel-agregát pro výrobu el. energie a zá-
zemí posádky(pracovní maringotka), 
sklad maziv a olejù atd.
-doba realizace jádrových vrtù: pøi dvou 
nasazených soupravách cca 12 mìsícù
Jádrové vrty do hloubky 1000 m – 
pravdìpodobnì 1 ks s cílem zjištìní 
informací o stavbì horninového masivu 
ve velkých hloubkách, ovìøení moc-
nosti žulové kry
-poloha vrtu: pravdìpodobnì upros-
tøed prostoru umístìní budoucího 
hlubinného úložištì (les)
-vrt bude mít polyfunkèní využití- odbìr 
vzorkù jádra, hydrogeologický moni-
toring, geochemický monitoring, karo-
tážní mìøení atd.
-zpùsob vrtání: klasické jádrové vrtání s 
pøímým výplachem nebo metoda wire-
line s polymerovým výplachem s aditivy 
(ještì není rozhodnuto, která metoda 
bude zvolena z dùvodù malých zku-
šeností s takto hlubokým vrtáním v 
žulových horninách pøi potøebì získání 
co nejucelenìjšího souboru dat)

-nutnost vybudování pøíjezdové panel-
ové komunikace pro tìžkou techniku, 
vybudování rovné panelové plochy pro 
samotnou vrtnou soupravu, vrtné ná-
øadí a ostatní technologická zaøízení, 
vybudování plochy pro sklad materiálu, 
náøadí, kanceláø vrtmistra, pracovní 
maringotky, dílny, sklad chemikálií a 
výplachu, nádrže pohonných hmot, 
sklad mazadel a olejù, sklad materiálu 
pro pøípadnou ropnou havárii, uby-
tovací maringotky, koupelnu, WC, od-
padní kontejnery, kontejnery na pitnou 
vodu, diesel-agregát pro výrobu el.  
energie, atd., vybudování odvod-
òovacích rýh kolem pracovní plochy a 
vyhloubení odpadové jímky. Celkový 
zábìr pracovištì minimálnì 2500 m2.
-doba vrtání kilometrového jádrového 
vrtu:  nepøetržité tøísmìnné vrtání cca 6 
mìsícù.                                 Jiøí Svejkovský
     

Zajímalo by mì, jak je to možné, že ani 
jedno zastupitelstvo z ostatních vyb-
raných lokalit nedalo pøedbìžný sou-
hlas k prùzkumným vrtùm na svém 
území. Mají pøeci obdobné finanèní 
problémy s financováním obce jako 
Lubenec. Jsme pøeci jedna republika.
Je to podle mì jeden jediný dùvod. 
Nestojí jim žádné kompenzace (jidáš-
ské penízky) za znièení krajiny a 
pøírody v jejich okolí.
Tamní obyvatelé mají štìstí, že jejich 
zastupitelé slyší jejich hlas a jednají dle 
toho. V Lubenci tomu tak bohužel není.
Proè již po dvou shromáždìních v kul-
turním domì zastupitelé stále nezrušili 
usnesení z 1.2.2012 o pøedbìžném 
souhlasu na prùzkumné vrty? 
Proè na nìm stále trvají? To jim dvakrát 
naplnìný sál kulturního domu nestaèí, 
aby pochopili, že obyvatelé Lubence 
nechtìjí žádné kompenzace, žádné 
prùzkumné vrty a pøedevším žádné 

uložištì jaderného odpadu. Nevím, 
nerozumím tomu. Cožpak si zastu-
pitelé neuvìdomují, že prùzkumné vrty 
jsou již prvním krokem k výstavbì 
uložištì? Vynaložené peníze na prùz-
kumné vrty cca 200 milionu, ne-li více, 
nevyhodí stát jen tak pro nic za nic. 
Myslím si, že už se nás potom nebude 
nikdo ptát. Je proto nutné vyhlásit 
referendum, aby se obèané Lubence 
sami vyjádøili, zda ano nebo ne. Vždy� je 
to velmi dùležité, protože to není 
rozhodnutí, zda bude svítit toto svìtlo a 
toto ne, ale zda jsme ochotni vzít na sebe 
to riziko pro budoucí generace, zda si 
necháme znièit krásnou krajinu to 
jediné, co tu máme, za smìšné penízky, 
které se rozkutálí a nezbude nic. Proto 
musela být sepsaná petice, a proto je 
potøeba vyhlášení referenda s tou 
správnou otázkou, když nebyl vyslyšen 
hlas obèanù.
                                                     Jana Nejedlá

Jaderné uložiště v Lubenci 
JAK TO VNÍMÁM JÁ

Hned ze zaèátku, když jsme spoleènì s 
pár hysterickými obèany Lubence 
zaèali burcovat veøejnost proti míru-
milovnému úložišti a neškodným 
prùzkumùm, jsme vytvoøili internetové 
stránky. Prostøednictvím tìchto strá-
nek (www.struhare.webnode.cz) se 
snažíme zfanatizovat lubenecké naši-
mi výmysly. Ani jsme neèekali, že 
stránky budou nìjak moc navštì-
vované. Pøeci jen všichni internet 
nemají nebo nepoužívají a navíc jsme 
mìli v ruce ještì buøièské letáky. O to 
vìtší pøekvapení pro nás bylo, když se 
na tyto stránky pøed pár dny nìkdo 
opravdu podíval a jako první jarní 
vlaštovièka od nìj pøiletìl i vzkaz:
„penize penize penize to je oc tu bezi. 
diky jadernemu ulozisti je vas projekt 
struhar v prdeli. kantu se svym 
podnikanim jsou rovnez v prdeli a pani 
michalcova nedostala reditelovani tak 
kolem sebe kope. jste parta ubozaku 
ktera dokazala velky hovno a akorad 
co se vam podarilo je to ze jste 
rozestvali lidi z lubence. na to ze jste 
tady chvilku mate slusny vysledky. 
chudinky.“ 
Škoda jen, že vlaštovièka odlétla 
rychleji, než staèila zacvrlikat své 
jméno. To, že jde o peníze, tvrdíme od 
zaèátku a dìkujeme autorce vzkazu, že 
nás v tom jen utvrzuje. Zapomnìla však 
zmínit, co bude úložištì znamenat pro 
zbytek obce a její obyvatele – tedy to, že 

budou taky v „p....“
 Upøímnosti si však ceníme nade vše!
 Co však nám pøiletìla tato vlaštovièka 
øíci? To, že jí nezajímá, zda tu pro-
bìhnou prùzkumné vrty, èi zda to bude 
mít dopad na krajinu a místní lidi. 
Zajímá a trápí ji spíš kdo co má na 
talíøi....
Doufejme, že vlaštovky budou i nadále 
pøedzvìstí jara a nikoliv „žabomyších“ 
válek.                            manželé Èechurovi 

Pøeøeknutí je podle Freuda jev, kdy 
nìkdo omylem vyøkne myšlenku nebo 
jazykový tvar, jimiž se vnitønì zabývá, 
namísto tìch, které chtìl vyjádøit. 
Právì takové pøeøeknutí se podaøilo 
starostovi Bohumilu Peterkovi, když 
na prvním setkání s veøejností kvùli 
úložišti jaderných odpadù 22. bøezna 
zahájil svùj projev slovy: “Lidi, nebuïte 
historický. Chtìl samozøejmì øíci „hys-
terický“ ale kdesi v podvìdomí si sám 
uvìdomoval historický význam té chví-
le. Pak už se vcelku kontroloval a vìty 
„Lidi, jste jako ovce,“ které na pøíští 
schùzce se SÚRAEM pokøikoval, 
nejsou pøeøeknutím, i když tak vypa-
dají. Další lapsus se ale podaøil v 
nejnovìjším zpravodaji OÚ, kde se v 
rubrice o stìhování kontejneru píše 
místo Pøíbìnice Šibenice. 
Na co asi autor myslel, když to psal? 
                                              L ibor Michalec
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Lubenec - místo našeho domova
Ještì než se vám pokusím pøiblížit 
význam zdejší krajiny z hlediska 
ochrany pøírody, musím nejprve 
upozornit na to, že krajina je místem, 
kde žijeme, je to naše životní prostøe-
dí a právo na pøíznivé životní prostøe-
dí nám dává Listina základních práv a 
svobod. Právo na èistou pøírodu  mají 
všechny živé organizmy naší planety, 
nejenom my lidé, kteøí svou èinností 
vlastnì zabíjíme sami sebe. 
Kapacita naší planety je omezená. Již 
teï je spoèítáno, že bychom ji potøe-
bovali sedmkrát vìtší. I z tìchto dùvodù 
je jen naší zodpovìdnosti bránit každý 
kousek pøírody, každou píï zemì a je 
jedno, jestli na ní rostou ohrožené 
druhy rostlin nebo ne. Za úplnì nej-
cennìjší se považují takové èásti 
krajiny, které jsou  ekologicky stabilní, 
to znamená, že fungují bez pomoci 
èlovìka. Jsou to krajiny blízké pøírod-
ním biotopùm, ty které existují i bez nás 
a právì taková krajina se nachází v 
lokalitì Lišèí skály nebo Èertovka, ale 
také Blatenský svah s náhorními 

mokøady s rašeliníkem a hodnotným 
lesem kde pøirozenì zmlazuje jedle. 
Zdejší lesy mají ochranný charakter, 
nikoli jen hospodáøský. Místní skalnaté 
výchozy s nádhernou vyhlídkou do 

kraje a Struhaøský potok se svými 
pøítoky a kamennými stržemi, pra-
meny, mokøady, kamenná hrazení tokù, 
kdysi fungující kaskáda rybníkù a 
rybníky souèasné. 
Je to krajina kam všichni chodíme na 
procházky, na houby, na výlety. Je to 
krajina, kde jsem vyrostla, místo, o 
které nechci pøijít, i když tady už fyzicky 
nebydlím. Je to místo, za které stojí se 
bít, protože má význam nejen teï pro 
nás, ale také pro budoucí generace. Je to 
místo našeho domova - našeho život-
ního prostøedí a vìøte mi nebo ne, ale 
žádné stadiony, høištì, koupalištì ani 
zábavná centra, která by se za jeho 
prodej dala poøídit, nikdy nenahradí 
jeho skuteènou hodnotu. 
Slovo prodej myslím doslovnì, protože 
právì proto jsme tady. Slibované 
výhody za naši zodpovìdnost vùèi 
celému státu za uložení vysoce radio-
aktivního odpadu jsou jen špetkou 
mouèkového cukru na velké bábovce. 
Agenti spoleènosti SURAO jsou horší 
než prodejci hrncù èi vysavaèù, kteøí se 

vám snaží zalíbit, aby vám prodali 
pøedražené zboží, které nepotøebujete. 
My obèané, jako zákazníci jsme však 
zodpovìdní za koupi. Vše závisí na nás.
Dovolte mi ještì sdìlit slova našeho 
významného odborníka na krajinu a 
geologii, pana Václava Cílka:
„KRAJINA JE OBRAZ LIDÍ, KTEØÍ 
JI OBÝVAJÍ.“
„Krajina se stala klíèovým pojmem 
pøírodních i nìkterých humanistických 
vìd. Jednak jsme krajinu zaèali v 
globalizovaném svìtì plném obchod-
ních center a dálnic ztrácet, jednak jsme 
si uvìdomili, že se nìco dìje i v naší 
vnitøní krajinì. Abychom poznali, kdo 
jsme, nemusíme chodit k psycho-
analytikovi – staèí se podívat z okna.“
 ( Václav Cílek, Krajiny vnitøní a vnìjší, 
2002)
Krajina nad Lubencem je velice rozma-
nitá s bohatým výètem rùzných eko-
systémù od suchých skalnatých až po 
mokøadní, lužní a bažinné. Takto èle-
nitá krajina se smíšeným lesem blízká 
pøírodním biotopùm se hodnotí jako 

ekologicky stabilní, podle Územního 
systému ekologické stability, je hod-
nocená èíslem 5 až 6, což je nejvyšší 
ocenìní. 
Zdejší ekosystémy jsou druhovì bohaté 
- rozmanité. Není zde potvrzen kriticky 
ohrožený druh rostlin, ale nachází se 
zde znaèná populace sasanky hajní, 
blatouchu bahenního, prvosenky jarní, 
jestøábníku chlupáèku na skalách a 
rašeliníku v náhorních plošinách 
Blatenského svahu, mokøadní spole-
èenstva, skalní spoleèenstva, lesní 
spoleèenstva od nultého lesního pásma 
až po pásmo dubo-bukové, také teplé 
doubravy a mnoho mnoho dalších, 
které na pomìrnì malé ploše tvoøí 
druhovì bohaté ekosystémy. To zname-
ná, že je zde bohatá biodiverzita. 
Ta je øešená i na mezinárodní úrovni, 
protože právì biodiverzita je podstatná 
pro budoucnost ekosystému a jeho 
stabilitu. 
(Více podrobností i dalších èlánkù 
najdete na www. struhare.webnode.cz)
                                         Martina Lukešová
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2012 -  V záøí probìhne již dlouho 
naplánovaná exkurze odborníkù z celé 
Evropy, kteøí se jedou podívat na blázny, 
kteøí souhlasí s úložištìm (pøedbìžný 
harmonogram - návštìva Pupp, exkurze 
po Varech, exkurze na zámku v  Chyších 
a následná degustace v zámeckém 
pivovaru, návštìva lokality Èertovka v 
Lubenci) 

2013-2018 - Prùzkumné práce a jejich 
vyhodnocení. Les mezi Lubencem a Blat-
nem je z jedné pìtiny zdevastovaný no-
vými potøebnými cestami, vytvoøením 
betonové základny a odkalištìm pro 
velké vrty.  V lese byla též vytvoøena malá 
továrna pro zamìstnance geologických 
vrtù. Vrty provádí firma z Nìmecka nebo 
z  Maïarska. Ti mají s touto problema-
tikou zkušenosti.

2018  -  Za peníze z vrtù a evropské 
dotace postavena multifunkèní hala.

2018 - Lokalita Èertovka vyhodnocena 
jako budoucí úložištì. Nejen, že je vhod-
ná, ale je pro stát nejlacinìjší variantou - 
blízkost železnice, dálnice, vysokotlaký 
plyn, elektrika, voda jen povrchová. 

2018 - Vyhlášení stavební uzávìry. To 
znamená, že se nesmí stavìt nové budovy 
a rodinné domky.

2018 - Lidé se bouøí, že zde nechtìjí 
úložištì. Není žádná šance úložišti 
zamezit, protože vìc je ve státním zájmu 
a z podstaty atomového zákona již 
místní obyvatelé nemají šanci se k vìci 
vyjádøit. Vìc nelze ani protahovat s 
pøipomínkami u stavebního úøadu, 
protože  atomový zákon hovoøí jasnì.

2018  -  Cena nemovitostí prudce klesla.
2019 - Od tohoto roku zaèíná poslední 
fáze prùzkumných vrtù -  zaèátek 
výstavby páteøního  hlavního kanálu pro 
budoucí úložištì.  Pøichází velká sta-
vební firma a vytváøí pro své zamìst-
nance  malé buòkové mìsteèko. Jsou 
slyšet denodenní odstøely, hluk drtièky 
kamene, betonárky. Náklaïáky s kame-
nem jezdí pøevážnì Chyšskou ulicí a 
nadále buï Podboøanskou, Karlo-
varskou nebo Pražskou.

2020 - Je uzavøen druhý stupeò základní 
školy. Mladí odcházejí do mìst a dìtí je 
málo. Chyšské dìti  odmítly do Lubence 
jezdit a uèí se ve Žluticích.
 
2024 - Neznámý podnikatel za smìšné 
peníze skupuje neprodejné lubenecké 
domy a nastìhovává do nich nepøizpù-
sobivé obèany. Peníze za nájem dostane 
ze sociálních dávek - pøíspìvek na 
bydlení.
      
2024 - Vlivem  zvýšené kriminality a díky 
problémovým situacím mezi pùvodními 
obyvateli Lubence a novými obèany, 
èastými výpady mezi stavebními dìlníky 
a novými obyvateli je nutné zøídit 
policejní stanici. Policejní stanice bude 
obhospodaøovat i budoucí dálnici. Díky 
novým lubeneckým obèanùm je opìt 
obnovem druhý stupeò základní školy. 
Tito noví žáci mají své specifické problé-
my, proto je povolen menší poèet dìtí ve 
tøídì.  
  
2025 - nejpozdìji 2030 - Zaèátek 
budování laboratoøe a vrchního areálu. 
Je dobudován obchvat. Náklaïáky již v 
tìsné blízkosti míjejí jen ulici Zahradní a 

domy na Jelení. Díky potøebnému od-
vedení vody ze stavby a jejího podzemí 
mizí voda ve studních. Je potøeba vybu-
dovat nový vodovod tam, kde zmizela 
voda a lidé nemají žádný jiný vodní zdroj. 
Stávající vodárna nestaèí velké potøebì 
vody a lidé nemají dostateèný tlak 
žlutické vody. Do Vítkovic se již nedo-
tlaèí, je tøeba vybudovat pøeèerpávací 
stanici.

2035 - Nìkteré starší domy v Chyšské a 
Podboøanské ulici jsou vlivem velké 
zátìže silnice narušené. Je naøízeno 
prozkoumání tìchto domù a eventuální 
vystìhování jejich majitelù. 

2050 - Zaèátek budování úložištì sa-
motného. Opìt se rozvíjí velký stavební 
ruch.

2065 - Dostavìno úložištì.

2068 - Malá nehoda pøi ukládání 
radioaktivního odpadu -  zemøel velitel 
lubeneckých hasièù.

2069 - Koneènì se uklidnila situace a 
Lubenec se vrací do klidného života. 

2070 - Do Lubence se sváží odpad z celé 
Evropy. Stát na tomto rozhodnutí vydì-
lává velké peníze.

2071 - Abdal Abal Hamuh z teroristické 
skupiny z Kábulu obsadil školu a 
požaduje jako výkupné dva sudy radio-
aktivního odpadu, který potøebuje pro 
svou teroristickou èinnost.
Možná se vám zdá tento scénáø katastro-
fiètìjší než od Spielberga, ale  zatím mì nikdo 
nepøesvìdèil o tom, že se to nemùže stát. 
                                                              Jitka Kantová

Co by nás mohlo čekat...
OTEVØENÝ DOPIS LUBENECKÉHO RODÁKA

starostovi a zastupitelùm obce Lubenec

Mám hluboký vztah k obci Lubenec, kde jsem prožil celé dìtství a mládí. Dodnes pravidelnì, témìø

 

každý týden do Lubence jezdím. Mám rád tu naši vesnici, její okolí, rybník, louky, lesy, sady...to

 

vše mi pøipomíná mladá léta. Mám vždy radost, když se lubeneckým nìco pìkného podaøí (krásné

 

srazy rodákù, nauèné stezky v lese, oprava kostela...),  naplòuje mì obavami, když slyším, jak

 

ubývají pracovní místa, zavírají se továrny a lidé si musí hledat práci jinde. V této souvislosti je mi

 

záhadou, proè zrovna v Lubenci nebyla pøipravena za celá léta nìjaká prùmyslová zóna pro

 

eventuálního investora – proè nemohla jedna z nových továren, vybudovaných v Podboøanech, stát

 

v Lubenci, ležícím výhodnì u hlavní silnice? A dát místním lidem práci... Znám se s nìkolika

 

starosty na Žatecku, Lounsku a Liberecku a nechápu, proè tyto obce již z Evropských fondù získaly

 

desítky milionù Kè a Lubenec nezískal takøka nic nebo jen drobné. Èím to??? 
Tyto otázky mì trápí, ale to není nic proti šoku, který jsem utrpìl po zjištìní obratu názorù vedení

 

obce Lubenec v záležitosti jaderného úložištì: co se asi muselo stát od r.2003, kdy jsem si i v

 

novinách pøeèetl slova lubeneckého starosty, že budování jaderného úložištì ani nìjaké

 

prùzkumy v

 

Lubenci a okolí nepøipadají vùbec v úvahu (pamatuji si na vìtu starosty: „vy byste

 

chtìli mít za humny jaderné smetištì?“). Jak to, že je teï „náhle“ všechno jinak?
Jak to, že se doèítám a doslýchám, že starosta Blatna a starosta Lubence se svými vìrnými jsou

 

velkými zastánci prùzkumných prací pro jaderné úložištì, t.j. znièení našich lubenecko-blatensko-
tisských lesù a luk? Jak to, že najednou jednáte a bojujete proti zájmùm svých volièù, obèanù

 

tìchto obcí? Proti zájmùm budoucích generací, dìtí a vnukù tìch, kdo vás volili? Jak mùžete

 

dobrovolnì nechat prozkoumávat možnost vybudování jaderného smetištì za humny své obce? Jak

 

mùžete souhlasit s nìèím tak hrozným, jako je nièení tìch krásných lesù a jejich okolí, které je pøi
 

tìchto prùzkumech nezbytné??? 
Sleduji vývoj problematiky jaderných úložiš� v celé naší zemi a vidím, že se všude, kromì  Lubenecka a Blatenska, zdvihla ihned velká vlna odporu – kdo NORMÁLNÍ by mohl chtít mít za

 humny jaderné smetištì, pøi jehož budování se nezvratnì zdevastují stovky hektarù krásné pøírody?

 
Ve všech vytipovaných oblastech probìhly demonstrace, blokády a akce jasného nesouhlasu i s

 
pouhými prùzkumy. Lubeneètí obèané, ujištìni slovy starosty, že jim nic nehrozí, ztratili ostražitost,

 

ale ti, kdo úložištì nìkde vybudovat musí (SÚRAO), tiše pracovali a získávali spojence – a kde je

 

našli? V Blatnì a v Lubenci. Najednou jste vy, kteøí jste  slíbili po zvolení, že budete zastupovat

 

zájmy svých volièù a jednat výhradnì v jejich prospìch, otoèili: JEDNÁTE  PROTI  SVÝM

 

VOLIÈÙM, PROTI  SVÝM  SPOLUOBÈANÙM, PROTI SVÝM SOUSEDÙM, PROTI

 

JEJICH DÌTEM, VNUKÙM.....
Necháte nièit lesy, louky, potoky vrtnými soupravami, stovkami nákladních aut... Udìláte z

 

Lubenecka oblast ponièenou hornickou èinností pøi budování obøích podzemních prostorù (ano

 

obøích – do hloubky 1000 metrù budou zajíždìt kamiony s odpadem, to nebude jen nìjaký

 

tunýlek). Jistì víte, že to není otázka desítek let – už v rámci prùzkumných prací se dìlají nejen vrty

 

a sondy, ale do 5 let prùzkumné tunely – a tam už budou ty náklaïáky jezdit. Kolem Lubence se

 

budou vršit (ne za 50 let, ale teï, do 5 rokù!!!) hory vytìžené horniny, Lubencem budou projíždìt a

 

prášit stovky obøích náklaïákù, jako každou obcí, kde se nìco tìží...
Vyzývám vás, zastupitelstvo Lubence, jménem našich pøedkù, kteøí se o Lubenec zasloužili,

 

jménem lidí, kteøí by popsané hrùzy museli zaèít velmi brzy snášet, jménem potomkù, kteøí se proti

 

tomu, co se chystá, nemohou bránit:   

 

ZASTAVTE  TO,  DOKUD TO  JDE !!! 
Nenechte znièit ten krásný kout mého rodného kraje. Neniète životní prostøedí svým potomkùm!!!

  Zdraví vás váš soused, stále ještì ve vítìzství zdravého rozumu vìøící 
  Josef Kouba. 

Tìžko bychom zastírali skuteènost, že 
naše tiskovina vznikala v provizorních 
podmínkách. Na první pohled je zøej-
mé, že se na jejím vzniku podíleli 
vesmìs amatéøi. To ale nemùže být 
dùvod neinspirovat se u jejího vìtšího 
bratra (i když nevlastního), propa-
gaèního obèasníku Zprávy ze Správy. 
V jeho kratší informaèní èásti, která 
má za úkol nenásilnou formou rozvíjet 
obecný rozhled místního domorodého 
obyvatelstva, jsme se tak mohli doèíst, 
jak se øekne finsky "Vodní skøítek syèel v 
modrém výtahu". Veselá taškaøice, 
øeklo by se. Proè to ale ti Finové øíkají? 
Zjistili jsme, že finské úložištì leží 
blízko moøe, tedy u vody. Už na první 
pohled se nabízí otázka, zda nemají ve 
finském úložišti modré výtahy. Pak 
také kdo vùbec pracuje ve finském úlo-
žišti a zda menší vzrùst zamìstnancù 
není zapøíèinìn genetickými chybami v 

dùsledku uniklé radiace. No a  nakonec 
nesyèí-li zlostí proto, že mu nìjaká ta 
radiace zrovna unikla? Na odpovìdi si 
ale budete muset poèkat na nìjaké 
pøíští vydání.Nyní jsme nechtìli zùstat 
pozadu za velkým bratrem, a proto jsme 
pro vás pøipravili zajímavost z èínského 
tisku. Rozhodli jsme se ale jít ještì dál 
než zmínìný velký bratr. Abychom 
pøedešli v tomto emotivním období 
pøípadným naøèením, že jsme vám pøi 
pøekladu nìco zatajili, pøedložili polo-
pravdy èi snad dokonce lhali, otis-
kujeme zprávu v originále.  Pavel Pavlík

Vodní skřítek a aktualita z Číny 

     i nadále jsme se rozhodli pokraèovat v 
petici proti úložišti.

 Vyzýváme všechny, kterým není lhostejný 
osud tohoto kraje, aby pøišli k referendu a to 
a� zde úložištì chtìjí nebo nechtìjí.

Bylo by dobré nìjak napsat, jaká je správná 
odpovìï na otázku referenda – mìlo by to 
být v titulku novin. Nìco ve smyslu pokud 
zde úložištì nechcete, musíte odpovìdìt 
ANO.

Dívám se do ní dnes a dennì a stále jen 
mlží, pøevaluje se v ní bílá mlha a nìjak 
se nesnaží vyjevit, jak to s Lubencem a 
okolím dopadne.Teprve dnes s pøícho-
dem magické noci, kdy všude zaèínají 
hoøet ohnì a pálí se èarodìjnice, tak buï 
ze strachu, že nás upálí, nebo, že by 
Valpuøina noc.... prostì se najednou v 
kouli zaèaly dít vìci. Z mlhy se začala 
noøit tváø, myslím, že byla dost podob-
ná èlovìku, kterého jsem vidìla v 
nìjakém filmu plamennì hovoøit o tom, 
jak chce, jak si pøeje žít v záøi radio-
aktivních paprskù. Je to tváø štìstím 
pøekypující, radostnì se smìjící, pro-
tože dosáhla svého. 
Mám takové tušení, že je z Blatna, nebo 

snad z Malmìøic. Osobnì jej neznám, 
nikdy jsem ho nevidìla, nepohybuje se v 
kulturních kruzích, ale to štìstí, to 
úžasné blaho v tváøi, na to nikdy neza-
pomenu. 
Pak se zaèalo vyjasòovat a já spatøila, 
jak v jeho zahradì stojí nádherná bu-
dova, architektonický skvost a do ní 
vedou koleje. Ty koleje jsou taky nád-
herné, støíbrnì záøící. Vedou kolem 
jeho domu a on ve chvíli, kdy pøijíždí 
první vlak bezpeèný a moderní, vychází 
z domu a š�astnì mu kyne. Ví, že dosáhl 
svého, radioaktivní odpad bude uložen 
nedalo høbitùvku, kde jednou bude v 
tìsné blízkosti i on bezpeènì uložen. 
                                    Kristina Folprechtová

Co na to křišťálová koule? 


